
Protokół 
posiedzenia Komisji Finansowo - Gospodarczej 

w dniu 20 czerwca 2017r. 
 

Posiedzenie o godzinie 8:30 rozpoczęła Przewodnicząca Komisji Pani Regina 
Batycka, która powitała przybyłych członków komisji oraz pracowników Urzędu Gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli: 
Regina Batycka  
Maciej Szafrański  
Jan Rajchelt  
oraz 
Bogdan Kemnitz – Wójt Gminy 
Genowefa Przepióra – Zastępca Wójta / Sekretarz Gminy 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
Agnieszka Pakulska – Schoen – Kierownik Referatu Infrastruktury Komunalnej i Inwestycji 
Monika Nowicka – inspektor ds. rolnictwa i ochrony środowiska 
Piotr Siwak - Przewodniczący Zarządu Stowarzyszenia Rozwoju Oświaty i Upowszechniania 
Kultury Na Wsi, 
Przemysław Hęćka - Dyrektor SP w Ziminie, 
Mirosława Radzimska – Koordynator projektów Stowarzyszenia Pomagam 
 
Porządek posiedzenia: 

1. Dotacje unijne. 
2. Działalność Stowarzyszeń 
3. Sprawy bieżące wynikające z działalności Gminy. 

 
Ad. 1 

Programy z których możliwe jest pozyskanie środków unijnych, złożone wnioski i 
perspektywy pozyskania dofinansowań omówił Pan Wójt zgodnie z poniższym zestawieniem: 

Lp. Program Działanie/ 

Poddziałanie 

Tytuł Kwota 

 całkowita 

Dofinansowanie Stan sprawy 

1. WRPO 
2014+ 

Poddziałanie 8.1.2 
Kształcenie ogólne 

 

22.07.2016r. 

Z nauką i pasją 
kreuję swoją 
przyszłość - 
wspieranie rozwoju 
edukacyjnego 
uczniów Zespołu 
Szkół w Tulcach. 

91 000,00 86 450,00 Odrzucony po 
ocenie 
merytorycznej 

2. WRPO 
2014+ 

Poddziałanie 9.3.3 
Inwestowanie w 
rozwój 
infrastruktury 
edukacji 
ogólnokształcącej 

 

05.10.2016r. 

 

Poprawa 
efektywności 
kształcenia w 
Zespole Szkół w 
Tulcach poprzez 
rozbudowę szkoły 
oraz wyposażenie 
pracowni 
przedmiotowych. 

4 862 702,01 3 999 572,39 Wniosek 
przeszedł ocenę 
formalną i 
merytoryczną 
pozytywnie.  

Odrzucony w 
związku z 
negatywną oceną 
wniosku z 
poddziałania 
8.1.2. 

3. WRPO 
2014+ 

Poddziałanie 3.2.1. 
Kompleksowa 
modernizacja 
energetyczna 
budynków 

Termomodernizacja 
budynków 
użyteczności 
publicznej na terenie 
Gminy Kleszczewo - 

951 236,13 741 375,39 Lista rezerwowa/ 

warunkowy 



użyteczności 
publicznej 

19.05.2016r. 

Szkoły Podstawowej 
w Ziminie oraz 
świetlicy wiejskiej w 
Poklatkach 

4. ZIT  

WRPO 
2014+ 

Poddziałanie 3.2.3. 
Poprawa 
efektywności 
energetycznej w 
sektorze 
publicznym w 
ramach ZIT dla 
MOF Poznania 

24.11.2016r. 

Termomodernizacja 
budynków 
użyteczności 
publicznej na terenie 
Gminy Kleszczewo - 
szkół w Kleszczewie 
i Ziminie oraz 
świetlicy wiejskiej w 
Poklatkach. 

2 468 779,06 1 998 207,10 Pozostawiony 
bez rozpatrzenia 

5. WRPO 
2014+ 

Poddziałanie 4.3.1. 
Gospodarka 
wodno-ściekowa 

Rozbudowa i 
modernizacja 
oczyszczalni 
ścieków w 
Nagradowicach 

14 440 580,0
7 

9 205 869,78 Odrzucony po 
ocenie 
merytorycznej 

 

 
6. WRPO 

2014+ 
Poddziałanie 8.1.1. 
Edukacja 
przedszkolna 

17.03.2017r. 

Nowy oddział 
przedszkolny w 
Kleszczewie. 

132 675,00 112 773,75 W trakcie 
weryfikacji / 
oceny formalnej 

7. WRPO 
2014+ 

Poddziałanie 9.3.1. 
Inwestowanie w 
rozwój 
infrastruktury 
przedszkolnej 

18.05.2017r. 

Budowa przedszkola 
samorządowego w 
Kleszczewie. 

5 088 908,61 999 735,07 W trakcie oceny 

8. WRPO 
2014+ 

Poddziałanie 8.1.2. 
Kształcenie ogólne 
– projekty 
konkursowe 

22.07.2016r. 

Edukacja szansą na 
rozwój. 

191 250,00 181 687,50 Odrzucony po 
ocenie formalnej 

9. Województ
wo Wlkp. 
oraz 
Ministerstw
o Rozwoju 

Przygotowanie 
programów 
rewitalizacji 

24.10.2016 

Opracowanie 
programu 
rewitalizacji dla 
Gminy Kleszczewo 

11 070,00 11 070,00 Rozpatrzony 
pozytywnie – 
program na 
etapie 
uchwalania 

10. LEADER 

PROW 
2014-2020 

LDG Trakt 
Piastów 

19.2 Wsparcie na 
wdrażanie operacji 
w ramach strategii 
rozwoju lokalnego 
kierowanego przez 
społeczność. 

15.11.2016r. 

Przebudowa 
pomieszczeń sali 
widowiskowej w 
miejscowości Środka 
wraz z 
zagospodarowaniem 
terenów przyległych 
w postaci utwardzeń 
i zieleni. 

404 057,05 257 101,00 Rozpatrzony 
pozytywnie – w 
trakcie realizacji 

11. LEADER 

PROW 
2014-2020 

LDG Trakt 
Piastów 

19.2 Wsparcie na 
wdrażanie operacji 
w ramach strategii 
rozwoju lokalnego 
kierowanego przez 
społeczność. 

29.04.2017r. 

Zagospodarowanie 
terenu na cele 
turystyczno-
rekreacyjne, siłownie 
zewnętrzne w 
Gminie Kleszczewo. 

195 137,66 124 166,00 Rozpatrzony 
pozytywnie 
przez LGD Trakt 
Piastów, 
przekazany do 
oceny do 
UMWW 

12. LEADER Integracja 
społeczności – 

Mistrzostwa Gminy 12 200,00 12 200,00 W trakcie oceny 



PROW 
2014-2020 

LDG Trakt 
Piastów 

organizacja działań 
kulturalnych, 
sportowych, 
rekreacyjnych i 
integracyjnych, 
również z 
wykorzystaniem 
świetlic wiejskich  

26.05.2017 

Szkółek Piłkarskich  

 

Wniosek złożony 
przez 
Stowarzyszenie Klub 
Sportowy 
„Clescevia” 

13 . LEADER 

PROW 
2014-2020 

LDG Trakt 
Piastów 

Integracja 
społeczności – 
organizacja działań 
kulturalnych, 
sportowych, 
rekreacyjnych i 
integracyjnych, 
również z 
wykorzystaniem 
świetlic wiejskich  

26.05.2017 

Sportowe integracje 
Gminy Kleszczewo 

GOKiS w 
Kleszczewie 

13 250,00 13 250,00 W trakcie oceny 

14. PROW 
2014-2020 

Gospodarka 
wodno-ściekowa 

16.11.2016r. 

Budowa kanalizacji 
sanitarnej wraz z 
przykanalikami oraz 
sieci wodociągowej 
wraz z przyłączami 
w miejscowości 
Komorniki i 
Nagradowice 

3 863 565,30 1 998 688,00 Ocena 
pozytywna 

 

Brak środków 
UMWW 

 
Pan Wójt nadmienił, że planowane są jeszcze nabory wniosków dotyczące następujących 
projektów: 
1. Budowa zintegrowanego węzła przesiadkowego wraz z infrastrukturą towarzyszącą oraz 
inwestycje w zakresie publicznego transportu zbiorowego na terenie Gminy Kleszczewo. 
 Poddziałanie 3.3.3 Wspieranie strategii niskoemisyjnych w tym mobilność miejska w ramach 
ZIT dla MOF Poznania Typ projektu I Inwestycje funkcjonalnie powiązane z tworzeniem 
systemu zintegrowanych węzłów przesiadkowych (ZWP). 
ZIT - WRPO 2014+, nabór od 26-06-2017 do 03-07-2017.  
Projekt zakłada ubieganie się o środki na następujące cele: 
- modernizacja bazy ZK (10mlnzł), 
- zakup 9 autobusów (10mlnzł), 
- budowa węzła przesiadkowego (2,6mlnzł) 
- modernizacja i rozbudowa drogi, która spaja powyższe elementy (ul. Sportowa). 
2. Termomodernizacja budynków użyteczności publicznej na terenie Gminy Kleszczewo - 
szkół w Kleszczewie i Ziminie oraz świetlicy wiejskiej w Poklatkach. 
Poddziałania 3.2.3. Poprawa efektywności energetycznej w sektorze publicznym w ramach 
ZIT dla MOF Poznania. ZIT - WRPO 2014+, nabór od 28-06-2017 do 04-08-2017  
3.Rozbudowa i modernizacja oczyszczalni ścieków w Nagradowicach Poddziałanie 4.3.1. 
Gospodarka wodno-ściekowa. 
4. Zakup wozu strażackiego dla OSP Gowarzewo – potwierdzono wstępne zainteresowanie 
propozycją zaciągnięcia na ten cel umarzalnej w 40% pożyczki z WFOŚiGW. 
Radni nie mieli pytań do przedstawionych informacji. 

Ad. 2 
Działalność Stowarzyszenia Rozwoju Oświaty i Upowszechniania Kultury Na Wsi 

przedstawił Pan Piotr Siwak Przewodniczący Zarządu Stowarzyszenia, oraz Pan Przemysław 
Hęćka Dyrektor SP w Ziminie.  



Pan Siwak poinformował, że głównym celem Stowarzyszenia jest prowadzenie Szkoły 
Podstawowej w Ziminie, ale też integracja lokalnej społeczności. Stowarzyszeniu udało się 
pozyskać środki unijne na „projekty miękkie” ok. 3-4tyszł. Pan Siwak, podkreślił, że szkoła w 
Ziminie brała udział w trwającym dwa lata międzynarodowym programie Erasmus. 

Dyrektor Hęćka dodał, że Stowarzyszenie działa na rzecz rozwoju prowadzonej 
szkoły. Sytuacja nie jest łatwa ponieważ nauczyciele zatrudniani są w oparciu o Kodeks Pracy 
co jest jednoznaczne z niższymi pensjami i większą liczbą godzin. Karta Nauczyciela 
stosowana jest jedynie w odniesieniu do awansu zawodowego nauczyciela, co powoduje, że 
Kadra pedagogiczna jest niestety w placówce zmienna. 

Radny Szafrański zapytał na jakich umowach zatrudnieni są nauczyciele? 
Dyrektor wyjaśnił, że są to początkowo umowy na rok, następnie 2 – 3 lata po czym 

nauczyciele otrzymują umowę na czas nieokreślony- przy czym wynagradzani są także za 
okres wakacji, a pracując w oparciu o Kodeks Pracy powinni mieć 26 dni urlopu. 

Pan Siwak podkreślił,  że pensje są dużo niższe niż standardowa pensja nauczyciela 
zatrudnionego na podstawie Karty Nauczyciela.  

Dyrektor Hęćka stwierdził, że bardzo dobrze układa się współpraca Stowarzyszenia z 
Gminą, która jest właścicielem budynku gdzie mieści się szkoła. 

Pani Sekretarz dodała, że Stowarzyszenie powstało w 2001r. Gmina przekazuje 
placówce subwencję, ale trudno jest pozyskać dodatkowe środki na jej działalność. Budynek 
Gmina użyczyła nieodpłatnie, natomiast problemem rzeczywiście jest zatrudnienie. Gmina 
nie ma wpływu na wybór dyrektora i kadry pedagogicznej. 

Pan Siwek stwierdził, że nauczyciele mają pełne etaty natomiast stawka godzinowa 
nie jest taka jak w szkołach gminnych.  

Radny Szafrański zapytał jak Stowarzyszenie jest finansowane? 
Pan Siwek wyjaśnił, że szkoła otrzymuje subwencję na ucznia i dotacje m. in. na 

zakup książek.  
Dyrektor dodał, że nie są to duże środki, ale udało się doposażyć szkołę – Gmina 

ufundowała tablice multimedialne. Szkoła działa obecnie jako 7 - klasowa, ale będzie 8 –
klasowa, jej problemem jest sala gimnastyczna, która jest zbyt mała dla 120 dzieci. 

Pan Siwek nadmienił, że w związku z większą liczbą uczniów wydłuży się nieco czas 
pracy placówki, co trzeba skoordynować z komunikacją gminną. 

Pani Sekretarz zapytała ilu uczniów liczy placówka w bieżącym roku szkolnym? 
Dyrektor poinformował, że 71. 
Pani Sekretarz stwierdziła, że ta liczba się rokrocznie zmniejsza. 
Dyrektor Hęćka stwierdził, że od września 2017r. podopiecznych szkoły będzie 103 

(uczniowie + przedszkole).  
Radna Batycka zapytała jak oceniany jest poziom nauczania z matematyki? 
Pan Siwak uważa, że szkoła dąży do ciągłego podnoszenia poziomu nauczania 

poprzez dodatkowe lekcje, godziny wyrównawcze, co przynosi efekty skoro absolwentka SP 
Zimin jest najlepszą uczennicą z matematyki w Zespole Szkół w Kleszczewie. 

Dyrektor dodał, że bezsprzecznie wpływ na podnoszenie poziomu kształcenia ma 
zatrudniona kadra, ale jest to też wieloletnia praca. Obecnie szkoła oferuje najmłodszym 
uczniom zajęcia z robotyki. 

Pani Sekretarz stwierdziła, że wyniki egzaminów szóstoklasistów wypadły słabo, ale 
niewątpliwie jest to wypadkowa wielu rzeczy. 

Dyrektor uważa, że jeżeli spośród 12 uczniów, 3 osiąga słabe wyniki to zaniżają oni 
ogólny poziom. 

Radna Batycka stwierdziła, że kluczowy dla uczniów jest dobry nauczyciel 
matematyki i języka polskiego. 

Radny Rajchelt zapytał ilu pedagogów zatrudnionych jest w placówce na stałe? 



Dyrektor poinformował, że obecnie jest to 22 nauczycieli, w tym nauczyciele 
wspomagający dla dzieci niepełnosprawnych. 

Radny Rajchelt zapytał z ilu osób składa się Zarząd Stowarzyszenia? 
Pan Siwak wyjaśnił, że Zarząd jest pięcioosobowy i do podjęcia decyzji niezbędne są 

podpisy wszystkich członków. 
Radna Batycka zapytała czy członkowie Zarządu są jednocześnie pracownikami 

szkoły? 
Pan Siwek zaprzeczył i wyjaśnił, że Zarząd spotyka się raz w miesiącu - społecznie. 
Pani Sekretarz stwierdziła, że Dyrektorzy Zespołów Szkół w Tulcach i Kleszczewie 

mogliby informować rodziców dzieci które nie dostały się do tamtejszych przedszkoli o 
wolnych miejscach w przedszkolu w Ziminie. 

 
Radni nie mieli więcej pytań co do działalności Stowarzyszenia Rozwoju Oświaty i 

Upowszechniania Kultury Na Wsi i przeszli do tematu działalności Stowarzyszenia 
Pomagam. 

Pani Radzimska Koordynator Projektów Stowarzyszenia Pomagam poinformowała, że 
w roku 2016 Stowarzyszenie zrealizowało następujące projekty: 
1. „Koncert operetkowy dla seniorów w Kleszczewie”  
113 seniorów z Gminy Kleszczewo, Gminy Kostrzyn i Gminy Kórnik obejrzało koncert „ 
Z arią i piosenką przez świat”, w sali widowiskowej Ośrodka Kultury w Kleszczewie (75,2 % 
z Gminy Kleszczewo). Ideą koncertu była poprawa jakości życia i nastroju Seniorów. 
Czterech solistów E. Zielińska, K. Garlińska, D. Kustosik, M. Niewiadomski wykonało ponad 
dwadzieścia utworów. Projekt dofinansowany przez Powiat Poznański. 
2. „ Z Kleszczewa nad morze” 
44 osoby z Gminy Kleszczewo spędziły czas na turnusie rehabilitacyjnym w Ośrodku 
Rehabilitacyjno – Wypoczynkowym „Polonez” w Dąbkach ( 68,2 % osoby niepełnosprawne, 
a pozostali to opiekunowie, osoby towarzyszące). Zorganizowane zostały 2 grupy po 8 dni, w 
okresie od 16 sierpnia 2016 do 23 sierpnia 2016 i od 23 sierpnia 2016 do 30 sierpnia 2016.  
Projekt sfinansowany przez uczestników. 
3. „Za pan brat z kulturą” 
46 uczestników świetlic środowiskowych w Kleszczewie i w Tulcach skorzystało z 
następujących wyjazdów: 
- Wyjazd do kina Multikino 
- Wyjazd do kina Kinepolis 
- Wycieczka do Bramy Poznania i Muzeum Rogalowego 
- Wycieczka do Teatru Muzycznego  
- Wycieczka do Palmiarni i Stadionu Miejskiego. 
Celem projektu było: 
- Nabycie przez uczestników świetlic doświadczeń w obcowaniu z różnymi formami kultury 
miasta Poznań, 
- Wzbogacenie w wiedzę. Projekt ten wprowadził w działalność świetlic niecodzienne, 
edukacyjne działania. Projekt dotowany przez Wojewodę Wielkopolskiego. 
4. „Arteterapia i rekreacja dla osób z niepełnosprawnością” 
79 osób dorosłych niepełnosprawnych, dzieci niepełnosprawnych i osób towarzyszących 
objęto projektem, w ramach którego zorganizowano wyjazdy do: Kluczewa, Kórnika – 
Zaniemyśla, Palmiarni w Poznaniu i trzykrotne warsztaty w Ośrodku Kultury w Kleszczewie. 
Dzięki nim kompensowano braki związane z niepełnosprawnością, umożliwiono utrzymanie 
kontaktów społecznych, oraz twórczo wypełniono czas wolny. 
Projekt dotowany przez Wójta Gminy Kleszczewo. 
5.„Animacje w Klubie Seniora w Kleszczewie” 



50 Seniorów z Gminy Kleszczewo integrowało się, spędzając czas na spotkaniach z muzyką, 
teatrem, sportem i origami. Przygotowano 8 takich spotkań dzięki którym 6% populacji 
senioralnej zwiększyło swój udział w życiu społecznym. 
Projekt dofinansowany przez Wójta Gminy Kleszczewo. 
6.„Teatromania” 
Niepełnosprawni z osobami towarzyszącymi dwukrotnie byli w Teatrze Muzycznym  i raz w 
Teatrze Nowym w Poznaniu, przez co w życie ponad 7% populacji osób z 
niepełnosprawnością wprowadzono walory sceny teatralnej, pomagając zdystansować się tym 
samym do własnych problemów. Projekt dofinansowany z PCPR w Poznaniu ze środków 
PFRON. 
7. „Święty Mikołaj 2016” 
Około 170 osób niepełnosprawnych z osobami towarzyszącymi (30 z Gminy Kostrzyn i 
Gminy Kórnik) wzięło udział w imprezie z okazji św. Mikołaja, zorganizowanej w Hali 
Widowiskowo - Sportowej w Kleszczewie. Każdy uczestnik otrzymał słodki upominek wraz 
z życzeniami. 
Projekt dotowany przez firmy z Gminy Kleszczewo. 
Ponadto, Stowarzyszenie „Pomagam” prowadziło program POPŻ, dzięki któremu 293 osoby 
otrzymały żywność unijną. 
  
Radna Batycka zapytała czy działalność Stowarzyszenia Pomagam dotyczy tylko osób 
niepełnosprawnych? 
Pani Radzimska wyjaśniła, że Stowarzyszenie działa na rzecz osób niepełnosprawnych, 
starszych, dzieci i młodzieży. 
Radna Batycka zapytała jak można stać się członkiem Stowarzyszenia? 
Pani Radzimska poinformowała, że uprawnia do tego niepełnosprawność lub wiek - 60+. 
Radna Batycka zapytała czy wymagane są składki? 
Pani Radzimska wyjaśniła, że 15 osób wpłaca po 10zł.  
Radni nie mieli więcej pytań do przedstawionych informacji. 
 
Ad.3 
W dalszej części posiedzenia przedstawione zostały projekty następujących uchwał: 
� projekt Uchwały Nr XXXII/221/2017 w sprawie zmiany uchwały w sprawie zwolnień  
z  podatku od  nieruchomości  na  terenie  gminy Kleszczewo w ramach pomocy de minimis 
przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że w uchwale Nr XLV/329/2014 
Rady Gminy Kleszczewo z dnia 29 października 2014r. w sprawie zwolnień  z  podatku od  
nieruchomości  na  terenie  gminy Kleszczewo w ramach pomocy de minimis przedsiębiorca 
ubiegający się o zwolnienie z  podatku od nieruchomości  był zobowiązany  do złożenia kopii  
zaświadczenia o wpisie do ewidencji działalności gospodarczej lub wypisu z Krajowego 
Rejestru Sądowego. Z uwagi na fakt, że dostęp do danych zawartych w Centralnej Ewidencji i 
Informacji o Działalności Gospodarczej oraz w Krajowym Rejestrze Sądowym pozwala na 
wyszukiwanie przedsiębiorców żądanie w/w dokumentu uznaje się jako zbędne. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/222/2017 w sprawie przyjęcia Programu Rewitalizacji dla 
Gminy Kleszczewo przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że ustawa z 
dnia 9 października 2015r. o rewitalizacji, określiła zasady oraz tryb przygotowania, 
prowadzenia i oceny rewitalizacji. Samorządy otrzymały podstawę prawną do podjęcia 
kompleksowych działań służących rewitalizacji obszarów zdegradowanych. 
 Rewitalizacja stanowi proces wyprowadzania ze stanu kryzysowego obszarów 
zdegradowanych, prowadzony w sposób kompleksowy, poprzez zintegrowane działania na 
rzecz lokalnej społeczności, przestrzeni i gospodarki, skoncentrowane terytorialnie, 
prowadzone przez interesariuszy rewitalizacji na podstawie programu rewitalizacji. 



 Przygotowanie, koordynowanie i tworzenie warunków do prowadzenia rewitalizacji, 
a także jej prowadzenie w zakresie właściwości gminy, stanowią jej zadania własne wobec 
czego Gmina Kleszczewo przystąpiła do opracowania Programu Rewitalizacji dla Gminy 
Kleszczewo. W celu opracowania diagnoz służących: wyznaczeniu obszaru zdegradowanego 
i obszaru rewitalizacji, sporządzeniu albo zmianie gminnego programu rewitalizacji oraz 
ocenie aktualności i stopnia realizacji Programu Rewitalizacji dla Gminy Kleszczewo Wójt 
Gminy Kleszczewo zobowiązany jest przeprowadzić analizy, w których wykorzystuje 
obiektywne i weryfikowalne mierniki oraz metody badawcze dostosowane do lokalnych 
uwarunkowań. Diagnoza potwierdzająca spełnienie przez obszar zdegradowany i obszar 
rewitalizacji przesłanek ich wyznaczenia została przedstawiona Radzie Gminy Kleszczewo. 
Jako obszar do rewitalizacji, wymagający wsparcia wskazane zostały dwie jednostki 
analityczne: sołectwo Komorniki oraz Nagradowice. Obszar zdegradowany i obszar 
rewitalizacji został podjęty uchwałą Nr XXV/172/2017 Rady Gminy Kleszczewo z dnia 25 
stycznia 2017 r. w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego i obszaru rewitalizacji.  
 Projekt Programu Rewitalizacji dla Gminy Kleszczewo został sporządzony zgodnie z 
przepisami zawartymi w Ustawie z dnia 9 października 2015r. o rewitalizacji. Jest zgodny 
również z „Wytycznymi w zakresie rewitalizacji w programach operacyjnych na lata 2014 – 
2020” Ministerstwa Rozwoju z dnia 2 sierpnia 2016r., co stanowi podstawę ubiegania się 
o dofinansowanie dla przedsięwzięć rewitalizacyjnych opisanych w tym dokumencie. 
Program Rewitalizacji został sporządzony według zasad zawartych w „zasadach 
programowania i wsparcia rewitalizacji w ramach WRPO 2014+”. Dokument ten określa 
zasady przygotowania projektów rewitalizacyjnych w ramach Wielkopolskiego Regionalnego 
Programu Operacyjnego na lata 2014-2020.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

� projekt Uchwały Nr XXXII/223/2017 w sprawie przyjęcia Programu opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy 
Kleszczewo w 2017r przedstawiła Pani Monika Nowicka. Pani Nowicka  poinformowała, że 
artykuł 11a ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o ochronie zwierząt nakłada na Rady Gmin 
obowiązek corocznego określania programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt. Projekt „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kleszczewo w 2017r." przekazany 
został do zaopiniowania: Powiatowemu Lekarzowi Weterynarii w Poznaniu,  organizacjom 
społecznym, których statutowym celem działania jest ochrona zwierząt, działającym na 
obszarze gminy, zarządcom lub dzierżawcom kół łowieckich działających na terenie gminy 
Kleszczewo. Żaden z podmiotów nie wydał opinii w terminie 21 dni, co uznaje się za 
akceptację przesłanego programu. 

Pani Nowicka poinformowała, że w § 11  projektu uchwały wskazano RSP Komorniki 
jako gospodarstwo do którego przekazywane będą zwierzęta odebrane właścicielom na skutek 
zaniedbań i innych działań określonych w ustawie o ochronie zwierząt, z terenu gminy 
Kleszczewo. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

� projekt Uchwały Nr XXXII/224/2017 w sprawie przyjęcia planu nadzoru nad 
żłobkami, klubami dziecięcymi oraz opiekunami dziennymi w zakresie warunków i jakości 
świadczonej opieki nad dziećmi do lat 3 przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz 
poinformowała, że wójt, burmistrz lub prezydent właściwy ze względu na miejsce 
prowadzenia żłobka, klubu dziecięcego albo miejsce sprawowania opieki przez dziennego 
opiekuna sprawuje nadzór nad tymi placówkami w zakresie warunków i jakości świadczonej 
opieki. Nadzór nad żłobkami, klubami dziecięcymi oraz dziennymi opiekunami  sprawowany  
jest  na  podstawie planu  nadzoru przyjętego  przez radę  gminy w drodze uchwały. Plan 
nadzoru określa kontrolę warunków i jakości sprawowanej opieki przez dziennych opiekunów 



oraz w żłobkach i klubach dziecięcych. Celem nadzoru jest zapewnienie odpowiednich 
warunków gwarantujących dzieciom bezpieczeństwo, opiekę oraz tworzenie warunków do 
realizacji różnorodnych i dostosowanych do wieku form zajęć wspierających rozwój dzieci.  

Pani Sekretarz dodała, że niniejszy akt nie podlega publikacji w Dzienniku 
Urzędowym Województwa Wielkopolskiego, a w odniesieniu do uchwały Nr 
XXIX/226/2017, która traci moc, zmieniły się też nieco zapisy dotyczące kontroli. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/225/2017 w sprawie wykazu składników majątkowych 
stanowiących wkład niepieniężny do spółki – Zakład Komunalny Sp. z o. o. z siedzibą w 
Kleszczewie przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że do wyłącznej 
właściwości rady gminy należy podejmowanie uchwał w sprawach majątkowych gminy, 
przekraczających zakres zwykłego zarządu, dotyczących tworzenia i przystępowania do 
spółek oraz tworzenia, likwidacji i reorganizacji przedsiębiorstw, zakładów i innych 
gminnych jednostek organizacyjnych oraz wyposażania ich w majątek. Składniki mienia 
samorządowego zakładu budżetowego przekształconego w spółkę stają się majątkiem spółki. 
Ponadto w dniu 4 maja 2017r. na sesji Rady Gminy Kleszczewo podjęta została Uchwała nr 
XXIX/208/2017 w sprawie likwidacji samorządowego zakładu budżetowego pod nazwą 
Zakład Komunalny w Kleszczewie w celu jego przekształcenia w spółkę z ograniczoną 
odpowiedzialnością. Zgodnie z § 3 w/w uchwały składniki mienia Zakładu, pozostałe po jego 
likwidacji, zostaną wniesione jako wkład niepieniężny do Spółki, w celu pokrycia jej kapitału 
zakładowego i objęcia udziałów przez Gminę Kleszczewo. 

Pani Sekretarz poinformowała, że wykaz składników majątkowych stanowiących 
wkład niepieniężny do spółki jest w trakcie opracowywania i zostanie radnym przed 
posiedzeniem Sesji przekazany. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/226/2017 w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo, 
obejmującego tereny położone w obrębie Tulce przedstawiła Pani Pakulska - Schoen. Pani 
Pakulska - Schoen poinformowała, że przystępuje się do sporządzenia zmiany miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego, umożliwiająca uporządkowanie ładu przestrzennego 
terenu wokół kościoła, realizację centrum pielgrzymkowego przy sanktuarium w Tulcach oraz 
rozbudowę istniejącego cmentarza parafialnego. Potrzeba ta wynika z planów inwestycyjnych 
Parafii Rzymskokatolickiej w Tulcach oraz potrzeb parafian i pielgrzymów. 
Rozszerzenie obszaru objętego uchwałą wynika z konieczności uwzględnienia zapisów 
Rozporządzenia Ministra Gospodarki Komunalnej z dnia 25 sierpnia 1959 r.  w sprawie 
określenia jakie tereny pod względem sanitarnym są odpowiednie na cmentarze, w 
szczególności wymaganych stref sanitarnych. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/227/2017 w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości 
Krzyżowniki przedstawiła Pani Pakulska - Schoen. Pani Pakulska - Schoen poinformowała, 
że do właściwości Rady Gminy należy podejmowanie uchwał w sprawach nazw ulic, 
będących drogami publicznymi lub wewnętrznymi. Ulica opisana w § 1 uchwały jest drogą 
publiczną. Nadanie nazw ulicom ma na celu nadanie numerów porządkowych i adresów dla 
działek budowlanych, zlokalizowanych przy tych drogach. 

Proponowana nazwa ulicy: Magazynowa. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały ani innych propozycji nazwy ulicy.  
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/228/2017 w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości 
Komorniki przedstawiła Pani Pakulska - Schoen. Pani Pakulska – Schoen poinformowała, że 



do właściwości Rady Gminy należy podejmowanie uchwał w sprawach nazw ulic, będących 
drogami publicznymi lub wewnętrznymi. Ulica opisana w § 1 uchwały jest drogą publiczną. 
Nadanie nazw ulicom ma na celu nadanie numerów porządkowych i adresów dla działek 
budowlanych, zlokalizowanych przy tych drogach. 
Proponowana nazwa ulicy - Logistyczna. 

Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały, ani innych propozycji nazwy ulicy.  

� projekt Uchwały Nr XXXII/229/2017 w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości 
Komorniki przedstawiła Pani Pakulska - Schoen. Pani Pakulska - Schoen poinformowała, że 
dla przedmiotowej ulicy proponuje się nazwę - Nad Rzeczką. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały, ani innych propozycji nazwy ulicy.  
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/230/2017 w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości 
Gowarzewo przedstawiła Pani Pakulska - Schoen. Pani Pakulska - Schoen poinformowała, że 
proponowana nazwa dla ulicy zobrazowanej na załączniku graficznym do niniejszej uchwały 
to Morelowa 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały, ani innych propozycji nazwy ulicy. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/231/2017 w sprawie nabycia na własność Gminy 
Kleszczewo nieruchomości  położonej w miejscowości Gowarzewo przedstawiła Pani 
Pakulska – Schoen. Pani Pakulska – Schoen poinformowała, że wymieniona w uchwale 
nieruchomość gruntowa, położona w miejscowości Gowarzewo, obręb geodezyjny 
Gowarzewo, oznaczona jako działka nr 103/9 o powierzchni 0,0024 ha, w miejscowym planie 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo, przyjętym Uchwałą Nr 
XXXVII/181/2005 Rady Gminy w Kleszczewie z dnia 30.09.2005r., stanowi teren zabudowy 
mieszkaniowej jednorodzinnej i zagrodowej z funkcją uzupełniającą – usługami i 
nieuciążliwą działalnością gospodarczą. Nabycie przedmiotowej nieruchomości związane jest 
z koniecznością zaspokajania zbiorowych potrzeb mieszkańców, w szczególności w zakresie 
infrastruktury technicznej poprzez realizację przepompowni ścieków. Wskazany teren 
odpowiada temu celowi.   
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/232/2017 w sprawie zasad wyznaczania składu, 
powołania oraz zasad działania Komitetu Rewitalizacji przedstawiła Pani Sekretarz. Pani 
Sekretarz poinformowała, że Komitet Rewitalizacji stanowi forum współpracy i dialogu 
interesariuszy z organami gminy w sprawach dotyczących przygotowania, prowadzenia i 
oceny rewitalizacji oraz pełni funkcję opiniodawczo-doradczą Wójta.  

Zasady wyznaczania składu oraz zasady działania Komitetu Rewitalizacji ustala się, 
uwzględniając funkcję Komitetu, o której mowa wyżej oraz zapewniając wyłanianie przez 
interesariuszy ich przedstawicieli.  Zasady  te określa w drodze uchwały Rada Gminy przed 
uchwaleniem gminnego programu rewitalizacji albo w terminie nie dłuższym niż 3 miesiące, 
licząc od dnia jego uchwalenia. Podjęcie uchwały jest poprzedzone konsultacjami 
społecznymi. Uchwała nie stanowi aktu prawa miejscowego. 

Pani Sekretarz dodała, że Wójt niezwłocznie po podjęciu przez Radę Gminy uchwały 
w sprawie  zasad wyznaczania składu, powołania oraz zasad działania Komitetu Rewitalizacji 
powołuje w drodze zarządzenia, Komitet Rewitalizacji. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/233/2017 w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 
2017r. przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik poinformowała, że po stronie dochodów i 
wydatków wprowadzono następujące kwoty: 



- w rozdziale 60004, na podstawie Uchwały Nr XLVI/322/2017 Rady Powiatu 
Średzkiego z dnia 31 maja 2017r. do budżetu Gminy została wprowadzona pomoc finansowa 
w wysokości 51.100zł z przeznaczeniem na lokalny transport zbiorowy – połączenie 
komunikacji autobusowej pomiędzy Powiatem Średzkim, a Gminą Kleszczewo, 

- w rozdziale 85213 zmniejszono dotację na zadania własne z przeznaczeniem na 
opłacenie składek na ubezpieczenie zdrowotne za niektóre osoby pobierające świadczenie z 
pomocy społecznej,  

- w rozdziale 90004 na podstawie umowy dotacji nr 25/U/400/79/2017 z dnia 
26.04.2017r. wprowadzono środki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska z 
przeznaczeniem na dofinansowanie zadania „Rozwój ścieżki przyrodniczej „Skarby lasu” w 
Tulcach”. Całkowity koszt przedsięwzięcia wynosi 22.500zł. 

- pozostałe zmiany wprowadzono na podstawie realizacji budżetu. 
Pozostałe zmiany planu wydatków w części wydatków bieżących to zmiana w 

rozdziale 60004, gdzie w związku z planowanym utworzeniem od 01 lipca 2017r Spółki z 
o.o. przeniesiono plan z dotacji przedmiotowej dla Zakładu Komunalnego  - rozdział 90017 
par. 2650  na zakup usług związanych z transportem lokalnym – rozdział 60004 par. 4300, 

- w rozdziale 75404 zaplanowano 2.000zł na Fundusz wsparcia dla Policji na zakup 
Alcogoogli i Narkogoogli, 

- w dziale 801 Oświata i wychowanie w związku z podwyżką wynagrodzeń 
uzupełniono środki na wynagrodzenia dla nauczycieli oraz zwiększono plan na rozbudowę 
szkoły w Tulcach. 

- w dziale 854 Edukacyjna opieka wychowawcza przesunięto plan do działu 801 
Oświata i wychowanie,  

- w dziale 921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego zwiększono o 50.000zł 
dotację na organizację „Dni Kleszczewa” – imprezy towarzyszące w miejscowości Tulce i 
Gowarzewo,  

- w dziale 926 Kultura fizyczna zwiększono plan o 8.600zł na  zajęcia sportowe dla 
uczniów szkół 3.600 zł i na rekultywację boiska na ul Sportowej w Tulcach. 

Przesunięte zostały niektóre pozycje planu. Zmiany wysokości planu wydatków 
majątkowych określa załącznik Nr 2a do niniejszej uchwały. 

W celu realizacji planowanych zadań inwestycyjnych zwiększono niedobór budżetu o 
7.416.000zł.  

W związku z planowanym przekształceniem samorządowego zakładu budżetowego w 
spółkę zmieniono również zapisy w dotacjach przedmiotowej i celowej – załącznik Nr 4 do 
niniejszej uchwały. 

Dochody zwiększają się o 95.853zł, a wydatki o 7.511.853zł. Różnica pokryta 
zostanie środkami z kredytu. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/234/2017 w zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Kleszczewo na lata 2017 - 2029 przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik 
poinformowała, że radnym przekazany został materiał prezentujący zmiany WPF, oraz 
dodała, że w związku z koniecznością zaciągnięcia kredytu okres prognozowania zostaje 
wydłużony do 2042r. 
W załączniku nr 2 wykaz przedsięwzięć zwiększono nakłady na: 
- „Budowę kanalizacji sanitarnej wraz z przykanalikami oraz sieci wodociągowej wraz z 
przykanalikami w miejscowości Komorniki”  w roku 2017 o 1.300.000zl i w 2018r. o 
1.414.000zł, 
- „Modernizacja i rozbudowa zaplecza technicznego Zakładu Komunalnego w Kleszczewie 
do obsługi i konserwacji taboru komunikacji Gminy Kleszczewo +  zakup autobusów - 
Poprawa obsługi pasażerów” w 2018r o 900.000zł, w 2019r o 900.000zl i w 2020r. o 
1.120.000zł,  



-„Poprawa efektywności kształcenia w Zespole Szkół w Tulcach poprzez rozbudowę szkoły 
oraz wyposażenie pracowni przedmiotowych - poprawa warunków nauczania” w 2017r. o 
2.520.000zł i w 2018r. o 2.504.000zł” 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  

� projekt Uchwały Nr XXXII/235/2017 w sprawie wyrażenia zgody na powierzenie 
Gminie Kórnik zadania publicznego w zakresie publicznego transportu zbiorowego 
przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że w oparciu o powołane w 
podstawie prawnej uchwały przepisy o samorządzie gminnym oraz ustawy o publicznym 
transporcie zbiorowym gminy mogą zawrzeć porozumienie międzygminne w sprawie 
powierzenia jednej z nich określonych zadań publicznych.  

Na podstawie uchwał podjętych przez organy stanowiące zainteresowanych gmin, 
organy wykonawcze kwestie szczegółowe, w tym rozliczenie finansowe określają  
w porozumieniu, które publikuje się w Wojewódzkim Dzienniku Urzędowym.  

Na mocy niniejszego porozumienia Gmina Kleszczewo przekazuje  do realizacji część 
zadania w zakresie publicznego transportu zbiorowego Gminie Kórnik polegającego na 
przewozie osób autobusami na linii komunikacyjnej nr 24 od granic Gminy Środa 
Wielkopolska według uzgodnionego rozkładu  jazdy.  

Pani Sekretarz dodała, że środki finansowe na realizację w/w zadania Gmina 
Kleszczewo otrzyma od Powiatu Średzkiego w formie  pomocy finansowej. Środki zostały w 
budżecie Powiatu Średzkiego do końca br. zabezpieczone.  

Pani Sekretarz poinformowała, że kórnicki organizator transportu oczekuje od Gmin z 
którymi zawiera porozumienie poza stawką kilometrową 4,68zł, kwotę 1zł od 1km za sam 
fakt organizowania transportu. W wyniku zdecydowanego sprzeciwu Gminy Kleszczewo tą 
dodatkową kwotą 1560zł/m – c obciążany będzie budżet Powiatu Średzkiego. Pani Sekretarz 
nadmieniła, że w przypadku ewentualnego wypowiedzenia umowy (umowny okres 
wypowiedzenia wynosi 3 m-ce) miesięczny koszt transportu, który przez okres ok. 2 miesięcy 
będzie musiała ponosić gmina, wynosi 7300zł. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  
 
� projekt Uchwały Nr XXXII/236/2017 w sprawie zaciągnięcia pożyczki na budowę 
sieci kanalizacji sanitarnej w miejscowości Gowarzewo przedstawiła Pani Skarbnik. Pani 
Skarbnik poinformowała, że w związku z planowaną  przez Powiat przebudową drogi 
powiatowej (współfinansowaną ze środków unijnych) Gmina planuje wykonać kanalizację 
sanitarną w ulicy Swarzędzkiej i Siekiereckiej w Gowarzewie ponieważ trwałość projektu 
drogi (realizowanego przez powiat) nie pozwoli w najbliższym czasie wykonać prac w tej 
drodze. Na ten cel planuje się pozyskać częściowo umarzalną pożyczkę z  Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu w kwocie 4.800.000zł 
rozłożoną na okres do 15 lat. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  

W ramach omawiania projektu Uchwały Nr XXXII/237/2017 w sprawie uchwalenia planu 
pracy Rady Gminy na II półrocze 2017r.  radni ustalili plan pracy Komisji na II półrocze br. 
Propozycje tematów Sesji na kolejne półrocze zostaną radnym przedstawione przez 
Przewodniczącego Rady Gminy podczas posiedzenia Sesji.  

W związku z brakiem pytań Przewodnicząca Batycka zakończył posiedzenie o godz. 13.15. 

Protokołowała:              Za zgodność z przebiegiem obrad 
 
Magdalena Rakszawska          Przewodnicząca komisji 

 Regina Batycka 


